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میدان گازی آرش در سال ۱۳۴۶ توسط یک شرکت ژاپنی به نام 
AOC کشف شد. برآورد می شود این میدان ۲۲۰ میلیارد مترمکعب 
ذخایر گازی و ۳۱۰ میلیون بشکه نفت ذخایر نفتی داشته باشد اختلاف 
از آنجا پدید آمد که ایران امتیاز دریایی را به شرکت نفت انگلیس و ایران 
واگذار کرد؛ در حالی که کویت این امتیاز را به شرکت رویال داچ شل داد. 
این دو امتیاز در بخش شمالی میدان همپوشانی دارند. همین امر باعث 
اختلاف بین دو کشور شد. کویتی ها معتقدند که میدان گازی آرش 
که کویت آن را »الدرة« نامگذاری کرده متعلق به کویت است. وزارت 
نفت ایران هم معتقد است که این حوزه بخشی از فلات قاره ایران است 
و حداقل مشترک بین دو کشور است، اما کویتی ها حوزه  الدرة را کاملا 
متعلق به خود می دانند. وزارت نفت ایران در سال ۲۰۰۱ در بخشی از 
میدان گازی آرش که متعلق به ایران است؛ شروع به حفاری کرد. این 
مساله با اعتراض و واکنش کویتی ها روبه رو شد. در آن زمان من سفیر 
ایران در کویت بودم و خاطرم هست که روز عید نوروز من را به وزارت 
خارجه کویت احضار و اعتراض خود را به اقدامات ایران اعلام کردند. 
لذا پس از حفاری در یک فاز از این حوزه  گازی با توجه به اختلافاتی که 
پیش آمده بود؛ ایران کار حفاری را متوقف کرد. برای حل این اختلاف، 
جلسات متعددی بین هیات های کارشناسی دو کشور برگزار شد. از 
ایران هم هیأتی متشکل از تمامی دستگاه های ذیربط ازجمله وزارت 
نفت و سازمان جغرافیایی ارتش به ریاست مدیر کل وقت حقوقی به 
مذاکره پرداختند. حداقل 5 دور مذاکره در تهران و کویت صورت گرفت 
اما از آنجا که مذاکرات حقوقی به ویژه در حوزه دریایی از پیچیدگی و 
ظرافت خاصی برخوردار است؛ معمولا بسیار طولانی خواهد بود و به 
سادگی به نتیجه نمی رسد. در سفر رسمی آقای دکتر کمال خرازی، 
وزیر امورخارجه وقت به کویت مذاکراتی با شیخ صباح الاحمدالصباح، 
وزیر خارجه وقت کویت صورت گرفت. شیخ صباح به عنوان یکی 
از برجسته ترین شخصیت های سیاسی کویت حدود ۴۰ سال وزیر 
خارجه آن کشور بود و از زمان استقلال کویت تا زمانی که به عنوان 
امیرکویت برگزیده شد سکان سیاست خارجی کویت را در دست 
داشت و هیچ یک از مقامات عالی رتبه کویت از نظر شناخت مسائل 
جهانی و تدبیرحکمرانی داخلی با او برابری نمی کرد. با توجه به طولانی 
بودن مذاکرات حقوقی از نظر سیاسی با یکدیگر توافق که درصدی از 
ذخایر میدان گازی آرش متعلق به ایران و درصدی هم متعلق به کویت 
باشد و در این مدت هیأت های حقوقی دو کشور مذاکرات حقوقی را 
پیش ببرند. از آنجا که کارشناسان هیأت کویتی این توافق سیاسی را 
نمی پذیرفتند و این توافق هم مکتوب نشده بود؛ در عمل کویتی ها از 
اجرای توافق وزرای خارجه دو کشور سرباز زدند و گره  میدان گازی 
آرش همچنان ناگشوده باقی ماند. از سوی دیگر کویتی ها اختلاف 
مرزی طولانی مدتی با عربستان سعودی داشتند که سالیان دراز مورد 
مناقشه دو کشور بود. دولت کویت تصمیم گرفت مشکلات مرزی 
خود با عربستان را به طور سیاسی حل و فصل کند. مرز آبی کویت با 
عربستان که در امتداد مرز خشکی در منطقه بی طرف قرار داشت دقیقا 
از میان جزیره کوچکی به نام »ام المرادم« عبور می کرد و نحوه اعمال 
حاکمیت بر آن مورد اختلاف دو کشور بود لذا طرفین موافقت کردند 
که این جزیره و آب های اقلیمی آن به کویت واگذار شود و در ازای آن 
عربستان در ۳ حوزه  نفتی الخفجی، الحوت و الدره که ایران آن را آرش 
می نامد به میزان 5۰ درصد شریک شود به این ترتیب کویت با یک 
تیر دو نشان را هدف گرفت از یکسو مساله  مرزی خود با عربستان را 
حل و فصل کرد و از سوی دیگر عربستان را در مذاکرات مرزی با ایران 
با خود همراه کرد. این موافقت نامه به طور رسمی در پارلمان کویت و 
مجلس مشورتی عربستان به تصویب رسید. جمهوری اسلامی ایران در 
واکنش به این اقدام، حضور عربستان را در مذاکرات میدان گازی آرش 
نپذیرفت و تاکنون مذاکرات صرفا دو جانبه و بین ایران و کویت بوده 
است. در طول ۲ دهه گذشته عملا اقدامی از سوی ایران و کویت برای 
بهره برداری از این حوزه گازی صورت نگرفت تا اینکه در مارس ۲۰۲۲ 
کویت و عربستان سعودی قراردادی را برای تقسیم منابع میدان گازی 
آرش امضا کردند که با اعتراض ایران روبه رو شد و وزیر نفت کشورمان 
اعلام کرد که این میدان مشترک بین ایران و کویت است و هرگونه اقدام 
برای بهره برداری از این حوزه گازی با اقدام متقابل ایران مواجه خواهد 
شد. کویتی ها ادعا می کنند که ابتدا باید خط مرزی بین دو کشور ایران 
و کویت را مشخص کنیم تا مشخص شود این میدان گازی در کدام سو 
قرار دارد که البته مذاکرات حقوقی در این زمینه ممکن است سالیان 
طولانی به درازا بکشد. کویت در حوزه خلیج فارس تنها کشوری است 
که مرز آبی آن با ایران تعیین نشده است. اولین مساله ای که برای تعیین 
خط مرزی پیش می آید مبدا خط مرزی دو کشور است. در زمان رژیم 
مبدا خط مرزی ایران را ساحل جزیره خارک تعیین شده بود و این امر 
در مجلس شورای ملی نیز به تصویب رسید و احتمالا این امر مورد قبول 
دولت کویت نباشد. لذا به نظر می رسد برای تعیین تکلیف وضعیت 
این حوزه نفتی و بهترین راه حل این است که دو کشور به یک توافق 

سیاسی برسند. 

 کویت با یک تیر 2 نشان زد
 
 

یادداشت

آمار ها مردم را خرسند نمی کند 
رسانه ای  جدید  داده   هم  پشت  دولت 
می کند: »تورم کاهش یافته، بیکاری کم شده، 
شغل جدید ایجاد شده و شعار های اقتصادی 
جامه  عمل پوشیده است.« مساله این است که 
شاخص های اقتصادی روی نمودار های دولتی 
در مسیر بهبود قرار دارد، اما داده هایی که دولت 
اعلام می کند، نه قابلیت اعتبارسنجی و پایش 
دقیق ندارد و نه بازتابی در زندگی روزانه  مردم. 
کارگران و بازنشستگان به درستی می گویند 
افزایش هزینه های زندگی-  همان اقلام ساده و 
معمولی که روی هر سفره ای نیاز است- سبد خرید 
مزدبگیران را از همیشه خالی تر کرده است، اما در 
مقابل دولت مدعی  است که نرخ تورم در تیرماه 
کاهش یافته. کارخانه های بسیاری در استان های 
مختلف کشور در وضعیت رکود یا نیمه تعطیلی قرار 
دارند و آمار تعدیل ها بالاست، کارخانه ای به عظمت 
هپکو اراک با کمترین ظرفیت تولید مشغول کار 
است و البته آمار بیکاری در استان های محروم مثل 
سیستان و بلوچستان، کردستان و ایلام از متوسط 
کشوری بالاتر است؛ برای نمونه شهرک صنعتی 
زاهدان در سیستان و بلوچستان با سوله های 
متروک مانده شبیه شهر ارواح شده، ولی دولت 
مدعی ا ست که آمار بیکاری کاهش یافته و در 
طول دو سال، حدود یک میلیون و ۹۰۰ هزار شغل 
جدید ایجاد شده، دقیقا برابر با همان وعده  ابتدای 

کار دولت: ایجاد یک میلیون شغل در هر سال... 
   آمار های اخیر 

ابتدا بهتر است به چند آمار اعلام شده اخیر 
نهاد های دولتی نگاهی بیندازیم؛ سوم مرداد، 
گزارش مرکز آمار ایران در مورد تورم تیرماه، 
اینگونه رسانه ای شد »کاهش ۳. ۲ درصدی تورم 
نقطه به نقطه تیرماه نسبت به ماه قبل.« بعد از آن، 
وزرای دولت مدعی شدند تورم کاهش یافته! این 
ادعا در حالی مطرح شده که با همان عدد های 
مرکز آمار، هنوز تورم بالای ۴۰ درصد در اقتصاد 
حاکم است و این معنایی ندارد جز اینکه هنوز همه 
چیز در حال گران شدن است. آمار بعدی مربوط 
به حوزه  بیکاری و اشتغال است که اخیراً توسط 
وزیر کار مطرح شده. بیست و هشتم مرداد، صولت 
مرتضوی با بیان اینکه یکی از هدف گذاری ها دولت 
سیزدهم ایجاد یک میلیون فرصت شغلی در 
سال است، گفت: »اکنون که ۲ سال از عمر دولت 
سیزدهم می گذارد اعلام می کنیم که هدف گذاری 
دولت به احسن وجه در چارچوب تعریف اشتغال 
محقق شده است. در دولت سیزدهم هر سال یک 
میلیون فرصت شغلی ایجاد شده است، از شهریور 
۱۴۰۰ تا سه ماه ۱۴۰۲، یک میلیون و ۹۷۰ هزار 
فرصت شغلی ثبت شده است.« آقای وزیر در ادامه 
عنوان کرد: »طبق گزارش مراکز رسمی که از سوی 
مرکز آمار ایران ارائه شده، در سه ماه اول امسال 
نرخ بیکاری اعلام شد که این نرخ نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته یک درصد کاهش پیدا کرده و 
از ۹. ۲ درصد به ۸. ۲ درصد رسیده است. همچنین 
نرخ بیکاری بانوان، فارغ التحصیلان دانشگاهی 
نیز کاهشی و نرخ اشتغال پایدار افزایشی بوده 
است.« چطور یک میلیون و ۹۷۰ هزار شغل جدید 
ایجاد شده؛ آیا کارخانه و کارگاه جدید در نقاط 
کم برخوردار کشور تاسیس شده؛ آیا خطوط تولید 
جدید راه اندازی شده؟ به گفته  سیمین یعقوبیان 
)فعال کارگری( اگر منظور از اشتغال زایی وام های 
خُرد اشتغال زایی ست که برای گرفتن شان باید از 
هفت خوان رستم عبور کنی، باید بگوییم در موارد 
بسیاری این وام ها به افراد واجد شرایط و مستحق 
نمی رسد و در موارد عدیده ای خرج اشتغال زایی 
نمی شود، هرچند با این پول ها دیگر نمی شود 
کار راه انداخت! وزیر کار توضیح نداده، این میزان 
اشتغال از چه طریق، با چه مکانیسم هایی و در چه 
حوزه هایی آفریده شده است بلکه فقط عدد اعلام 

کرده است. 
   چطور نرخ تورم کاهش یافته؟ 

برای اینکه بدانیم »آماردهی های دولتی« چطور 
صورت می گیرد و این اعداد که همه کاهشی و در 
مسیر بهبود هستند چرا در زندگی واقعی دیده 
نمی شوند، به سراغ احسان سلطانی )کارشناس 
اقتصادی( رفتیم. سلطانی ابتدا به آمار کاهش 
نرخ تورم در ماه های اخیر می پردازد: »با تغییر 
سال پایه  محاسبه، ضریب ها را به گونه ای طراحی 
کرده اند که شاخص های تورمی مرکز آمار ایران 
حداقل ۴ یا 5 درصد کاهش یافته است، به همین 
دلیل است که مثلًا نرخ تورم اعلامیِ دولت کم 
شده است.« سلطانی در مورد ایجاد نزدیک به دو 
میلیون شغل جدید می گوید: »هیچ اتفاق خاصی 
نیافته که بگوییم شغل جدید ایجاد شده، کدام 
کارخانه و واحد تولیدی را احداث کرده اند؟! یک 
میلیون و ۹۰۰ هزار، عدد بسیار بزرگی ا ست.« این 
کارشناس اقتصادی به ادعای پایین آمدن نرخ 
بیکاری می پردازد: »نحوه  محاسبه  نرخ بیکاری 
ما از اساس اشتباه است؛ نرخ بیکاری از تقسیم 
جمعیت شاغل بر جمعیت فعال آماده به کار به 
دست می آید؛ صورت این کسر را بزرگ و مخرج 
آن را کوچک می کنند تا نرخ بیکاری پایین بیاید، 
در مورد جمعیت شاغل، هر فردی که در هفته یک 
ساعت کار می کند ولو مجانی، شاغل به حساب 

می آورند که معیار کاملاً نادرستی ست. 
   »آمارها« مردم را خرسند نمی کند! 

یک کارگر یا بازنشسته با خواندن گزارش های 
مرکز آمار ایران یا شنیدن صحبت های آقای وزیر از 
تلویزیون، احساس خرسندی و سعادت نمی کند، او 
وقتی زندگی اش را در مسیر بهبود می یابد که برای 
خرید برود و دست و دلش نلرزد، وقتی که همه چیز 
دوباره گران نشده باشد. دولت هم وقتی می تواند 
مدعی »بهبود شاخص های اقتصادی کشور« باشد 
که هر سال کرایه خانه  مردم ۱۰۰ درصد گران تر 
نشود و هر ماه، قدرت خرید دستمزد مزدبگیران 

پایین تر نیاید. 

   مجلس یازدهم به چه میزان در وعده هایی که به 
مردم داد موفق عمل کرد؟ 

برای تحلیل و بررسی عملکرد مجلس یازدهم باید 
جنبه های مختلف را مورد بررسی قرار داد. اگر بخواهیم 
از نظر اقتصادی عملکرد مجلس یازدهم را بررسی کنیم 
باید عنوان کرد مجلس باید امکان مشارکت مردم را در 
زمینه اقتصادی فراهم می کرد و دخالت دولت در اقتصاد 
را محدود می کرد. این در حالی است که چنین اتفاقی رخ 
نداد و سیاست هایی که اتخاذ شد باعث شد شاهد خروج 
سرمایه از کشور باشیم. در این شرایط بود که کشورهای 
یرانی  همسایه براساس این سیاست ها از سرمایه های ا
خارج شده رونق گرفتند. به عنوان مثال در زمینه ساخت 
و ساز و مسکن و مالیات بر سرمایه مجلس به شکلی عمل 
کرد که زمینه ساز خروج سرمایه از کشور شد. در زمینه 
سیاسی و مشارکت دادن مردم در تصمیم گیری نیز 
مجلس موفق نبود. به عنوان مثال طرح صیانت و لایحه 
حجاب و عفاف از جمله طرح هایی بودند که مورد خواست 
بسیاری نبود اما در مجلس پیگیری شد. طرح صیانت و 
لایحه حجاب و عفاف تصویر مناسبی را از عملکرد مجلس 
به افکار عمومی نشان نداد. در زمینه لایحه حجاب و عفاف 
مجلس باید جدی تر به این موضوع ورود می کرد و نباید 
نسبت به خواسته های مردم در این زمینه شانه خالی 
می کرد. البته مجلس یازدهم دارای نقاط قوتی نیز بود 
و تلاش می کرد در سیاست خارجی رویکرد متفاوتی در 
پیش بگیرد. در مجموع باید عنوان کرد مجلس یازدهم 
نتوانست انتظارات مردم را برآورده کرده و نقش خود را در 

محقق ساختن مطالبات مردم ایفا کند. 

   طرح حجاب و عفاف که در مرحله تصویب است به 
چه میزان در مجلس مخالف داشت؟ 

زمانی که موضوع طرح این لایحه در کمیسیون مشترک 
مطرح شد نزدیک به۴۰ نماینده با این لایحه مخالفت کردند. 
البته جا داشت تعداد بیشتری از نمایندگان با این موضوع 
مخالفت می کردند. به هر حال این مسأله ای بود که با زندگی 
مردم ارتباط داشت. مردم نیز در مقام قضاوت بودند و موضوع 
را دنبال می کردند که نمایندگان آنها چگونه از حقوق آنها 
دفاع می کنند. به عبارت دیگر این موضوع یک سبک زندگی 

بود که با آحاد مردم ارتباط داشت. من معتقدم ما باید از 
تجربه های سال های  گذشته و رویه ای که در این خصوص 
در پیش گرفته بودیم بهره ببریم و بر مبنای این تجربه که 
با هزینه بسیار سنگین برای تغییر شرایط موجود استفاده 

شده راهکارهای مفید تری را اتخاذ می کردیم. 
اما متأسفانه نوع نگاهی که وجود دارد همان نگاهی را 
تعقیب می کند که در گذشته وجود داشته است و تغییری 
حاصل نشده است. به همین دلیل لایحه ای که در این 
خصوص بخواهد در مجلس شورای اسلامی مطرح شود، 
مربوط به سبک زندگی مردم، نوع مراودات انسانی و نوع 
رفتاری است که بناست با مردم کشور صورت بگیرد. حتما 
باید تعمق و تأمل بیشتری در آن ایجاد شود و در عین حال 
مردم هم باید نظاره گر باشند که از چه زوایایی به این قانون 
نگریسته می شود و نمایندگان آنان چه مواضعی نسبت به 

آنچه در این طرح بیان شده، می گیرند. 

   آقای قالیباف به عنوان رئیس مجلس چه نقشی 
در این زمینه داشتند؟ 

جمعی در مجلس حضور داشتند که در ظاهر پیروز 
انتخابات مجلس در سال۱۳۹۸ بودند و با همین اکثریت 
نیز به دنبال این بودند که به اهداف خود برسند. لزوما این 
جمع جبهه پایداری نبود بلکه افراد دیگری نیز در این جمع 
حضور داشتند هر چند اعضای جبهه پایداری نیز در این 
جمع بودند. آقای قالیباف نیز در واقع گرداننده این جمع 
بود. در شرایط کنونی که در ماه های پایانی مجلس یازدهم 
قرار داریم نیز باید همین تفکر پاسخگوی عملکرد چهارساله 
مجلس باشد. آقای قالیباف منتخب اکثریت مجلس و برآیند 
دیدگاه نمایندگانی بود که در مجلس حضور داشتند. در 
ماجرای عزل معاون سیاسی وزیر کشور نیز آقای قالیباف 
به شخصه تغییر معاون سیاسی را دنبال می کرد، در حالیکه 
این جزو مطالبات حداقل ما استیضاح کنندگان نبود. الان هم 
تعداد کسانی که امضا خود را پس گرفتند تعداد قابل توجهی 
نیستند. اصلی ترین وجه مربوط به استیضاح آقای وزیر کشور 
ناکارآمدی و سوءمدیریتی است که منجر به وارد آمدن 
خسارت  به کشور شده است. مساله ای که بیشتر مورد توجه 
قرار داشت سوء مدیریت و ناکارآمدی هایی است که در وزارت 
کشور وجود دارد و این سوءمدیریت و ناکارآمدی خودش را 

در مدیریت بحران ها و حوادثی که در کشور رخ می دهد 
نشان داده و خسارات فاجعه باری از رهگذر سوءمدیریت 
متوجه کشور می شود که وجهه بین المللی کشور و اعتماد 

عمومی در داخل کشور را مورد آسیب قرار می دهد. 

   جبهه پایداری به چه میزان در تصمیمات کلیدی 
مجلس نقش داشت؟ 

واقعیت این است که جبهه پایداری رفتار مشخص حزبی 
از خود بروز نداده است. اتفاقی که در مجلس یازدهم رخ داد 
این بود که تصمیماتی که گرفته می شد در قالب اکثریت 
مجلس صورت می گرفت. این در حالی بود که جبهه پایداری 
نیز در قالب همین اکثریت باید مورد بررسی قرار بگیرد. 
اینکه برخی گمان می کنند جبهه پایداری با استراتژی و خط 
مشی در مجلس حضور داشته صحیح نیست و من به عنوان 
کسی که در مجلس یازدهم حضور داشتم رفتار مشخص 
حزبی و استراتژی از جبهه پایداری مشاهده نکردم. چنین 
برنامه ای نیز در دستور کار نبود. در واقع جبهه پایداری در 
قالب اکثریت مجلس اهداف خود را دنبال می کرد. در مورد 
لایحه حجاب و عفاف نیز اکثریت کمیسیون فرهنگی مجلس 
پیشنهاددهنده این طرح بودند که در نهایت نیز با موافق 
اکثریت مجلس مواجه شد. البته اکثریت مجلس می دانست 
این طرح چه سرنوشتی پیدا خواهد کرد و چه واکنشی در 

بین افکار عمومی جامعه خواهد داشت. 

 با توجه به عملکرد مجلس یازدهم و شرایط 
موجود کشور ارزیابی شما از میزان مشارکت 

مردم در انتخابات آینده مجلس چیست؟ 
به هر حال مردم همواره تغییر سرنوشت خود را در 
صندوق های رأی دنبال کرده اند و در انتخابات آینده نیز 
همین وضعیت وجود خواهد داشت. به همین دلیل نیز اگر 
شرایط برای رقابت بین جریان های سیاسی فراهم نشود و 
افراد مورد نظر مردم در انتخابات حضور نداشته باشند نباید 
انتظار مشارکت بالای مردم داشت. نکته مهمی که در این 
زمینه وجود دارد این است که در شرایطی که به نظر می رسد 
اصلاح طلبان به صورت جدی در انتخابات مشارکت نداشته 
باشند این احتمال وجود دارد که اختلافات درونی در جریان 
اصولگرایی بیشتر خود را نشان بدهد. نشانه هایی نیز در این 
زمینه وجود دارد که می توان در آستانه انتخابات رنگ وبوی 
جدی تری نیز به خود بگیرد. در شرایط کنونی اصولگرایان 
به سه گروه موتلفه، نواصولگرایان و جبهه پایداری تقسیم 
می شوند. در شرایطی که اصلاح طلبان در انتخابات حضور 
نداشته باشند این گروه ها مجبور هستند با هم رقابت کنند 
ما انتظار داریم انتخابات محل تجلی وحدت ملی باشد ولی 
محل تعارضات و مناقشاتی خواهد بود که نیازمند مدیریت 
جامع و کارآمدی است که بعید است مدیریت فعلی از عهده 
چنین کاری برآید و به همین دلیل نیز از روی دلسوزی به 
حال کشور و تلاش برای التیام شرایط موجود اصرار داریم 
که استیضاح وزیر کشور صورت گیرد و مردم در جریان نقطه 
نظرات نمایندگان خودشان که علی القاعده بازتاب دهنده 

مطالبات موکلین شان است، قرار گیرند. 

خبــــر
جلیل رحیمی جهان آبادی:   

توافق گام به گام است 
یک عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس در پاسخ به اینکه آیا توافق 
اخیر برای دولت دستاورد محسوب می شود، اظهار داشت: متاسفانه 
آن زمانی که وقت داشتیم توافق کنیم، یعنی در زمستان سال ۹۹ و 
دولت آقای روحانی، طرف غربی ضعیف تر بود و آمادگی بیشتری برای 
توافق داشتند؛ آن زمان می توانستیم توافق قوی تری انجام دهیم که 
مطالبات بیشتری را هم تامین کنیم. جلال رحیمی جهان آبادی گفت: 
متاسفانه یک عده به دلیل مشکلی که با دولت داشتند و نمی خواستند 
این توافق به اسم اصلاح طلبان و دولت آقای روحانی ثبت شود، منافع 
طیفی و جنایی خود خود را در نظر گرفتند و الان هرچه تلاش می کنند 
باز هم نمی توانند حداقل های آن توافق را هم احیا کنند. البته تلاش 
دستگاه دیپلماسی دولت آقای رئیسی قابل تقدیر است ولی ای کاش 
طیف فعلی همان زمستان ۹۹ که شرایط برای توافق آماده بود، با در 
نظر گرفتن منافع ملی به توافق برسیم. این نماینده مجلس در پاسخ به 
پرسشی مبنی بر اینکه توافق بر سر آزادسازی منابع و زندانیان، بخشی 
از یک توافق بزرگ تر است، بیان کرد: توافق گام به گام است. بحث 
آزادسازی زندانیان و آزادسازی منابع مالی و سایر مراحل دیگر بر پایه 
گفت وگوهایی بوده که هم از طریق واسطه ها و هم از طریق پیشنهاداتی 
که طرفین داده اند، ختم شده است. رحیمی  جهان آبادی درخصوص 
امکان احیای برجام تا پیش از انتخابات در آمریکا عنوان کرد: بعید است 
تا آن زمان برجام احیا شود. چون هم ایران منتظر تحولات در آمریکا چه 
اتفاقی می افتد هم آمریکایی ها فکر می کنند فشار اقتصادی در کشور ما 
شدید شده و منتظر هستند. دو طرف ارزیابی شان این است که هرچه 

زمان بگذرد به نفع شان است. 

آرمان ملی- احسان انصاری: احمد علیرضابیگی، نماینده تبریز در دوره یازدهم مجلس شورای 
اسلامی است که اولین بار موضوع »۷۵ حواله خودرو شاسی بلند برای نمایندگان مجلس با هدف 
مسکوت ماندن استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت« را مطرح کرد. وی در رابطه با همین پرونده توسط 
دستگاه قضائی به نشر اکاذیب متهم شد و در مجلس شورای اسلامی برای وی ممنوعیت نطق اعمال شد. 
بیگی در آبان ۱۳۹۲ سمت استانداری استان آذربایجان شرقی را به اسماعیل جبارزاده تحویل داد و در 
دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابی تبریز، اسکو و آذرشهر، از ائتلاف بزرگ 
اصولگرایان به مجلس شورای اسلامی راه یافت. او در انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، 
مجدداً به مجلس شورای اسلامی راه پیدا کرد. ثبت جهانی بازار تبریز از جمله اقدامات علیرضابیگی 
در زمان تصدی استانداری آذربایجان شرقی بود. وی علاوه بر استانداری آذربایجان شرقی سابقه 
فرماندهی انتظامی استان اصفهان و فارس را نیز در کارنامه دارد. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی 
عملکرد مجلس یازدهم و چالش ها و فرصت هایی که این مجلس پشت سر گذاشت با این نماینده مجلس 
گفت وگو کرده است. بیگی معتقد است؛ »در زمینه سیاسی و مشارکت دادن مردم در تصمیم گیری 
مجلس موفق نبود. به عنوان مثال طرح صیانت و لایحه حجاب و عفاف از جمله طرح هایی بودند که مورد 
خواست بسیاری نبود اما در مجلس پیگیری شد. طرح صیانت و لایحه حجاب و عفاف تصویر مناسبی را 
از عملکرد مجلس به افکار عمومی نشان نداد. در زمینه لایحه حجاب و عفاف مجلس باید جدی تر به این 
موضوع ورود می کرد و نباید نسبت به خواسته های مردم در این زمینه شانه خالی می کرد. البته مجلس 
یازدهم دارای نقاط قوتی نیز بود و تلاش می کرد در سیاست خارجی رویکرد متفاوتی در پیش بگیرد. در 
مجموع باید عنوان کرد مجلس یازدهم نتوانست انتظارات مردم را برآورده کرده و نقش خود را در محقق 

ساختن مطالبات مردم ایفا کند.« در ادامه گفت وگو با این نماینده مجلس را می خوانید. 

علیرضا بیگی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

تفکریکهخودرااکثریتمیدانست
بایدپاسخگویعملکردمجلسباشد

جبهه پایداری در قالب اکثریت 
مجلس اهداف خود را دنبال می کرد 

مجلس یازدهم نتوانست انتظارات 
مردم را برآورده کند 

در نبود اصلاح طلبان اختلاف 
اصولگرایان بیشتر خواهد شد 

سیاست های 
مجلس یازدهم 
زمینه ساز خروج 
سرمایه از کشور 
شد 

جبهه پایداری رفتار 
مشخص حزبی از خود 

نشان نداده است 

عملکرد  بررسی  و  تحلیل  برای 
جنبه های  باید  یازدهم  مجلس 
مختلف را مورد بررسی قرار داد. 
اقتصادی  نظر  از  بخواهیم  اگر 
بررسی  را  یازدهم  مجلس  عملکرد 
باید  مجلس  کرد  عنوان  باید  کنیم 
را در زمینه  امکان مشارکت مردم 
دخالت  و  می کرد  فراهم  اقتصادی 
دولت در اقتصاد را محدود می کرد. 
این در حالی است که چنین اتفاقی 
اتخاذ  نداد و سیاست هایی که  رخ 
شد باعث شد شاهد خروج سرمایه 
از کشور باشیم. در این شرایط بود 
که کشورهای همسایه براساس این 
ایرانی  سرمایه های  از  سیاست ها 

خارج شده رونق گرفتند 

در ماجرای عزل معاون سیاسی وزیر کشور نیز آقای قالیباف به شخصه تغییر معاون 
سیاسی را دنبال می کرد، در حالیکه این جزو مطالبات حداقل ما استیضاح کنندگان نبود. الان 
هم تعداد کسانی که امضا خود را پس گرفتند تعداد قابل توجهی نیستند. اصلی ترین وجه 
مربوط به استیضاح آقای وزیر کشور ناکارآمدی و سوءمدیریتی است که منجر به وارد 
آمدن خسارت  به کشور شده است. مساله ای که بیشتر مورد توجه قرار داشت سوء مدیریت و 
ناکارآمدی هایی است که در وزارت کشور وجود دارد و این سوءمدیریت و ناکارآمدی خودش 

را در مدیریت بحران ها و حوادثی که در کشور رخ می دهد نمایان می کند

علی جنتی    
 وزیر ارشاد دولت یازدهم


